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Prošli su vikend u Zagre-
bu hrvatski slobod-
ni zidari, okupljeni u 
Velikoj loži Hrvatske, 
priredili gala sveča-

nost kojom su obilježili tri velike 
obljetnice svog društva. Prosla-
va je praktično bila javna, glavni 
dio priređen je u hotelu Westin, 
a popratne manifestacije bile su 
na zagrebačkom Gornjem gradu 
i u Varaždinu. Okupilo se stoti-
njak hrvatskih slobodnih zidara, 
a u gostima su im bila izaslan-
stva iz petnaestak država svijeta. 
Sve je popraćeno zanimljivom 
brošurom na šezdesetak strani-
ca u kojoj se detaljno opisuju sva 
relevantna zbivanja u posljednjih 
230 godina.
Redovitom pratitelju zbiva-
nja u različitim domaćim “taj-
nim društvima” ova informa-
cija nije posebno iznenađenje, 
no “običnim” čitateljima svaka-
ko je zanimljiva promjena odno-
sa medija i javnosti prema tom 
događaju. Niti su se na noge dig-
nuli standardni zakleti protivni-
ci masona niti su najupućeniji 
mediji išta objavili o događaju, na 
kojem su sudjelovali redom veli-
ki majstori stranih velikih loža ili 
njihovi posebni izaslanici.
O svemu smo željeli doznati iz 
prve ruke, a svakako najupuće-
niji je mr. Dragan Kukavica, veliki 
majstor VLH, koji je na tom polo-
žaju već više od godinu dana, a 
naslijedio je uglednog zagrebač-
kog arhitekta Radovana Horvata. 
Zajednička karakteristika oboji-
ci je da se ne ustručavaju javnih 
nastupa niti priznanja da su slo-

bodni zidari, no kako je poznato, 
jedno od pravila masonerije jest 
da svaki njen pripadnik može 
objaviti vlastitu pripadnost dru-
štvu, ali nikako ne smije to učini-
ti za nekoga drugoga, osim ako je 
riječ o davno umrlim ljudima.
Dragan Kukavica bio je jedan od 
direktora Plive, a danas je biz-
nismen u kemijskoj industriji te 
upravlja vlastitim poduzećem. 
Također je i predsjednik Hrvat-
sko-američkog društva u Zagre-
bu. U slobodnom je zidarstvu 
od ponovnog utemeljenja počet-
kom devedesetih godina, a pro-
šao je sve faze nastanka Veli-
ke lože Hrvatske. Zagrebačka 
je proslava, uostalom, obilježi-
la 230 godina otkad je grof Ivan 
Drašković u Glini osnovao prvu 
ložu, potom 15 godina od uteme-
ljenja lože Illyria, koju su osnovali 
Austrijanci kako bi formirali slo-
bodnozidarske lože u Hrvatskoj i 
Sloveniji, te deset godina od stva-
ranja Velike lože Hrvatske.

�����������������������
Do gospodina Kukavice, koji 
ostavlja dojam ozbiljna poslov-
nog čovjeka koji zna što govo-
ri i to kaže odmjereno, zapravo 
smo došli vrlo lako, nakon tek 
nekoliko telefonskih poziva. Ne 
samo da već ta činjenica oduda-
ra od uobičajene primisli o nekoj 
supertajnoj organizaciji nego 
nam to i on sam potvrđuje:
– Promijenila se percepcija slo-
bodnog zidarstva u posljednjih 
petnaestak godina u Hrvatskoj. 
Danas je sve puno jednostavni-
je i lakše, ljudima je normalno da 
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se za nekoga kaže da je slobodni 
zidar, kao što je prije bilo nenor-
malno da to netko bude. Uosta-
lom, zna se da je jedno od naših 
načela da radimo u skladu s hrvat-
skim zakonima – mi smo legalno 
društvo koje radi za opće dobro. 
To je etički orijentirana zajednica 
ljudi, a bavi se, uz ostalo, i pobolj-
šanjem morala i etike te humani-
tarnim radom. Među našim čla-
novima su pripadnici različitih 
staleža, svih vjerskih opredje-
ljenja i skupina, a samo su dvije 
zabranjene teme u našem dru-
štvu: politika i vjera. Čini mi se 
da bi to mogao potpisati svatko 
normalan, zar ne? – osmjehuje se 
Dragan Kukavica na našu znati-
želju. Na upit gdje se nalazi njiho-
vo sjedište, odnosno hram, kako 
ga sami zovu, Kukavica odgovara 
“u zapadnom dijelu Zagreba” jer 
ne žele imati problema sa znati-
željnicima. Pa ipak je slobodno 
zidarstvo u 230 godina povijesti 
u Hrvatskoj praktično pola tog 
vremena bilo zabranjeno!
Nakon što je posljednja zabrana 

bila uvedena 1940. u vrijeme kra-
ljevine Jugoslavije, slobodno se 
zidarstvo nije smjelo organizira-
ti ni u NDH, ni u komunističkom 
razdoblju. Dolaskom demokraci-
je, u devedesetim godinama pro-
šlog stoljeća, stvoren je i teren za 
slobodne zidare, a legenda kaže 
da je osobno predsjednik Tuđ-
man dao zeleno svjetlo za formi-
ranje Velike lože Hrvatske. Danas 
možda to sve više i nije važno jer, 
kako kaže Kukavica, zidari ima-
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ju svoju zgradu i prostorije koje 
su sagradili isključivo vlastitim 
sredstvima te uz mali početni 
kredit što su ga dobili od Austri-
janaca.
– VLH je danas respektabilna po 
članstvu i aktivnostima – kaže 
Dragan Kukavica. – Naši članovi, 
kojih je nekoliko stotina, sudje-
luju na svim velikim svjetskim 
i europskim slobodnozidar-
skim skupovima. Imamo služ-
bene odnose s većinom velikih 
loža, praktično svima u Europi, 
a u svijetu od Amerike i Kanade 
na zapadu, sa zemljama Latin-
ske Amerike, preko Afrike i Azi-
je do Japana, Australije i Novog 
Zelanda na istoku. Osobno sam 
nedavno bio na velikom sastan-
ku u Parizu, ali i na skupovima 
u Londonu, Beču, Berlinu, Pra-
gu i Riminiju, a idući je veliki 
sastanak u Washingtonu. Nedav-
no sam primljen i kod vojvode 
od Kenta, koji je počasni veli-
ki majstor svih zidara na svije-
tu. I gdje god smo bili, svuda se 
čulo za Hrvatsku, bili smo pošto-

vani partneri, uvijek pod hrvat-
skom zastavom – govori Dragan 
Kukavica.
O suradnji sa strancima Kukavica 
nam iznosi i zanimljive podatke 
o masonima u Iranu, među Ara-
pima, posebice u Jordanu, Egip-
tu, Tunisu i Maroku, o različitom 
shvaćanju uloge slobodnih zida-
ra na različitim kontinentima. 
Primjerice, Europa se bavi svojim 
sustavom i demokracijom, Ame-
rika želi masone u ulozi lobista, u 
Latinskoj Americi zidari se bave 
socijalnim problemima, u Africi 
im je težište na obrazovanju...
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– Mi se u Hrvatskoj prilično bavi-
mo kulturom dijaloga, toleran-
cijom, prihvaćanjem europskih 
standarda. No obrazovanje je i za 
nas najveća misija, a tako je bilo 
oduvijek i gdje god su se pojavili 
slobodni zidari. Iznenadili biste 
se kad biste doznali s kojim smo 
sve vjerskim vođama razgovara-
li i dogovorili zajedničke akcije, u 
kojima ipak nećemo sudjelovati 

kao organizacija, nego uz pomoć 
suradnje uglednih pojedinaca. 
Osim naših dosadašnjih akcija 
stipendiranja nadarene djece i 
studenata te pomoć djeci obolje-
loj od dijabetesa, dogovorili smo 
i suradnju u pomaganju ljudi sta-
rije dobi. Eto, reći ću vam sada, 
pomagali smo vukovarskoj djeci, 
a da nikada nitko nije pomislio 
da to rade slobodni zidari. Jed-
na mlada glazbenica ima danas 
uspješnu karijeru, a stipendiju 
je dobila od ljudi iz VLH, a da to 
i ne zna. Nama je važno pomoći 
jer je bit naše kulture i filozofije 
u tome da slobodni zidari nala-
ze ideju univerzalnog, da vide u 
drugom čovjeku svog bližnjeg. 
Ovo nas uči da se protiv mrž-
nje ne može boriti mržnjom i da 
ponore i razlike možemo premo-
stiti samo ljubavlju i velikoduš-
nošću – tvrdi naš sugovornik.
Pitamo u kojem se smjeru razvija 
slobodno zidarstvo u Hrvatskoj, 
a Kukavica nam objašnjava da, 
nakon početnih napora Austrija-
naca koji su otvorili lože u Hrvat-

skoj i Sloveniji, danas hrvatski 
masoni djeluju posve samostal-
no jer imaju dovoljno članova 
i snage za postojanje svih spe-
cijaliziranih slobodnozidarskih 
redova koji su priznati u tom 
društvu.
– Naše su lože danas u Zagrebu, 
Rijeci i Varaždinu, upravo se for-
mira nova u Splitu, gdje smo pro-
našli idealan prostor za rad, kao i 
u Osijeku. Uskoro ćemo i u Zagre-
bu ući u nove prostorije u samom 
središtu grada, no od svega toga 
važniji su ljudi. Naši su člano-
vi odvjetnici, liječnici, sveučiliš-
ni profesori, umjetnici, građevi-
nari, stvarno ima svih profesija... 
Ako pitate za političare, odgo-
vorit ću vam ovako: naši bi se 
političari iznenadili kad bi zna-
li s koliko su se slobodnih zidara 
rukovali na svim razinama u svi-
jetu – kaže mr. Dragan Kukavica. 
– A Hrvatska ipak ne bi smjela biti 
iznimka ni u tom pogledu.
Usput rečeno, naš sugovornik 
nije uopće tražio autorizaciju 
članka...
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